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RMG.KZR-XI.0012.49.2024 
 

PROTOKÓŁ Nr 2-2/2024 
z posiedzenia Komisji Klimatu, Środowiska i Ekologii Rady Miasta Gdańska w IX 
Kadencji Rady Miasta Gdańska, które odbyło się 04 czerwca 2024 roku (wtorek), 
rozpoczęte o godz. 16:00 w sali Herbowej (Nr 208) Nowego Ratusza, przy ul. Wały 
Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 

Posiedzeniu przewodniczyła Radna Anna Golędzinowska – Przewodnicząca Komisji 
Zrównoważonego Rozwoju Rady Miasta Gdańska. 
 

Na stan pięciu (5) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło pięciu (5), czyli było 
quorum do podejmowania prawomocnych opinii, wniosków i innych stanowisk. Lista 
obecności Komisji stanowi załącznik nr 1. Lista obecności gości stanowi załącznik nr 2 
do protokołu.  
 

Stwierdzam quorum. Szanowni Państwo Radni, jeśli chodzi o porządek obrad on został 
skierowany w regulaminowym terminie do radnych i zaproszonych gości. Porządek 
stanowi załącznik nr 3 do protokołu   
 

Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi do tego porządku obrad? Nie widzę. W 
związku z tym  prosiłabym o deklarację dotyczącą przyjęcia, wstrzymania się, bądź bycia 
przeciw następującemu porządkowi obrad: 
 

1. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok – Druk Nr 21 - w 
zakresie działania Komisji. 

Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska, Pan Artur Lemański - Dyrektor 
Wydziału Projektów Inwestycyjnych 

 

2. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Gdańska - Druk Nr 
22 - w zakresie działania Komisji. 

Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska, Pan Artur Lemański - Dyrektor 
Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
 

3. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG  w sprawie zniesienia 
formy ochrony przyrody z drzew uznanych za pomniki przyrody - druk Nr 19. 

Przedstawia: Pan Maciej Lorek – Dyrektor Wydziału Środowiska 
 

4. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG  w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk Nr 20. 

Przedstawia: Pan Maciej Lorek – Dyrektor Wydziału Środowiska 
 

5. Przyjęcie planu pracy Komisji do końca 2024 roku. 
Przedstawia: Przewodnicząca Anna Golędzinowska 

 

6. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 

Głosowanie za przyjęciem porządku obrad: 
Komisja porządek obrad przyjęła - 5 głosami za - jednogłośnie. 
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PUNKT – 1. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę sprawie 
uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok - w zakresie działania Komisji – 
Druk Nr 21. 
Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 6 
czerwca 2024 r. – sprawa BRMG.0006.160.2024. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Przechodzimy do 1 punktu obrad, mianowicie rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu 
uchwały RMG zmieniającej uchwałę sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 
rok - w zakresie działania Komisji – Druk Nr 21. Tradycyjnie prosimy Panią Skarbnik Izabelę 
Kuś o wprowadzenie.  
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiając przedmiotowy projekt uchwały zawarty w druku Nr 1929 powiedziała m.in., 
że zmiany dotyczą zarówno zmiany dochodów jak i planu wydatków. Łączna wartość 
zmiany planowanych dochodów to zwiększenie o 65.816.063 złote. Takie najważniejsze 
pozycje, najważniejsze, ale też dotyczą działania Państwa Komisji, to z tych dużych 
istotnych, to wprowadzenie po stronie dochodów równowartości zamienianych 
nieruchomości albo z firmami, albo z osobami fizycznymi. I tak po stronie dochodów 
pojawią się kwota 19.923.000 złotych. kolejna duża zmiana to równowartość też zamiany, 
ale w ramach odpłatnego nabycia prawa własności oraz prawa użytkowania wieczystego 
nieruchomości. Również po stronie wydatków zabezpieczana jest podobna kwota. 
Wprowadzamy środki unijne na projekty, jeden projekt edukacyjnym, a trzy projekty 
Gdańskiego Ośrodka Sportu. Po stronie wydatków pojawiają się opisy tych projektów oraz 
kwoty zabezpieczone po stronie wydatków, a więc jeszcze do tego wrócę. 4,5 miliona 
złotych zwiększenie planowanych dochodów z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż 
napojów alkoholowych.  
 
Pozyskaliśmy dofinansowanie na modernizacje chodników wraz z modernizacją 
nawierzchni jezdni 1,4 miliona złotych z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Również 
pozyskaliśmy dofinansowanie tym razem na przebudowę boiska szkolnego w Gdańsku 
Osowej przy szkole podstawowej 81 z Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej w wysokości 
1.022.000 złotych. Wpływy ze sprzedaży węgla opałowego przez Wydział Gospodarki 
Komunalnej 72.800 złotych. Jest to węgiel sprzed dwóch lat, który dostaliśmy, aby pomóc w 
sprzedaży tego węgla.  
 
Gdańskie Autobusy i Tramwaje, spółka zwraca  nadmiernie nadpłaconą rekompensatę z 
2023 roku i kwota zwrotu to 24.410.000 złotych. Gdański Zarząd Dróg i Zieleni pozyskuje 
dodatkowe dochody w kwocie 1.508.000 złotych i są to dochody z tytułu dzierżawy 
infrastruktury oraz wpływy z dotacji celowej z przeznaczeniem na refundację części kosztów 
utrzymania mostu w Sobieszewie. Po stronie dochodów, to chyba najważniejsze pozycje. 
 
Jeśli chodzi o wydatki, to pojawiają się trzy projekty realizowane przez Gdański Ośrodek 
Sportu. Nowe przedsięwzięcie to projekt „Obieg plastiku w oceanach”. Kwota 
zabezpieczonych środków w bieżącym roku to 38.978 złotych. Opis projektu jest 
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uwzględniony w uzasadnieniu. Kolejny projekt, ale już finansowany z wygospodarowanych 
środków z planu finansowego Gdańskiego Ośrodka Sportu, to projekt o nazwie 
Ecomarinas”, którego celem jest identyfikacja i testowanie rozwiązań w zakresie 
zrównoważonego zarządzania zasobami wodnymi, mające wpływ na  zmniejszenie 
zanieczyszczenia wód Morza Bałtyckiego. Kolejny projekt, to projekt o nazwie Bollmann z 
kwotą w bieżącym roku 147.353 złote i celem projektu jest wzmocnienie pozycji obszaru 
Południowego Bałtyku jako kierunku turystyki kulturalnej i zrównoważonej przez 
stworzenie i marketing transgranicznej marki lokalnych ośrodków oferujących atrakcyjne 
zajęcia turystyczne związane z tematyką dziedzictwa morskiego. 
 

W Biurze Energetyki zwiększa się planowane wydatki na dodatek węglowy dla podmiotów 
wrażliwych. Część z tych wydatków jest finansowana dodatkowymi dochodami z Funduszu 
Covid. Gdański Zarząd Dróg i zieleni, tak jak powiedziałam wcześniej z dodatkowych 
dochodów zwiększamy planowane wydatki w kwocie równoważnej dochodom, czyli 
1.508.000 złotych i środki przeznaczane są w wysokości 200 tysięcy złotych na modernizację  
punktów poboru energii, konieczność dostosowania istniejących układów pomiarowych do 
nowych wymogów do końca 2024 roku, utrzymanie wiat przystankowych 308 tysięcy 
złotych i milion złotych na utrzymanie czystości w mieście. W Zarządzie Transportu 
Miejskiego część zwróconej rekompensaty wraca do spółki Gdańskie Autobusy i Tramwaje 
w kwocie 11.178.000 złotych i te kwotę spółka planuje przeznaczyć na pokrycie kosztów 
kompleksowej naprawy trzech tramwajów PESA. 
 

W wydziale Gospodarki Komunalnej zwiększamy wydatki przeznaczając dodatkowe 3 
miliony złotych dla gdańskich Nieruchomości z przeznaczeniem na pokrycie kosztów 
remontów i konserwacji budynków mieszkalnych i niemieszkalnych, 845 tysięcy z 
dodatkowych środków plus jeszcze przesunięcie w ramach wydatków Wydziału Gospodarki 
Komunalnej. Łącznie 1.048.000 złotych na pokrycie opłat za usługi wodne, za 
odprowadzenie wód opadowych lub roztopowych ujętych w zamknięte systemy kanalizacji 
deszczowej oraz opłat za pobór podziemnych.  
 

Projekt Rowerowy Maj, ponieważ podpisaliśmy umowę z 28 samorządami, które 
współfinansują koszty stworzenia aplikacji i promowania  kampanii. Pojawia się po stronie 
wydatków kwota 371.902 złote właśnie na wydatki dotyczące budowy systemu 
informatycznego do obsługi kampanii, utrzymania tego systemu, prowadzenia szkoleń, 
infolinii w zakresie obsługi systemu oraz pokrycia kosztów jednego etatu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku i 32.195 złotych na nagrody dla laureatów cyklicznej kampanii 
Rowerowy Maj. 
 
W Wydziale Skarbu jak powiedziałam wcześniej po stronie wydatków pojawiają się kwoty 
będące bezpośrednim skutkiem zamian, czyli  to co pozyskujemy od właścicieli pojawia się 
po stronie dochodów, a to co przejmujemy po wydatków.  
 
Już jesteśmy w zmianach w zakresie inwestycji. Tu są przesunięcia, zwiększenia. Łącznie w 
Wydziale Projektów Inwestycyjnych budżet rośnie o 2.017.000 złotych, a  na tę kwotę 
składają się zarówno zwiększenia jak i zmniejszenia planu. Każde z przedsięwzięć jest 
opisane w uzasadnieniu, szczegółowo zarówno kwoty jak i powód zmiany. 
 
Jeszcze jedna istotna pozycja, zarówno z tegorocznego budżetu, jak i w Wieloletniej 
Prognozie Finansowej z kolejnego roku zmniejszamy środki, które rezerwowaliśmy i które 
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zabezpieczały umowę zawartą z inwestorem zewnętrznym na przedsięwzięcie planowane 
do realizacji w partnerstwie Publiczno-Prywatnym, a dotyczące budowy 4 parkingów w 
Śródmieściu. Umowa została rozwiązana, stąd nie ma już potrzeby zabezpieczania i w 
budżecie i w WPF środków. I to są najważniejsze zmiany zarówno dochodów jak i 
wydatków. W zakresie Państwa działalności. Dziękuję. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. Myślę, że dość zasadnicze pytanie. Faktycznie duża część tych zmian 
budżetowych dotyczy zamiany nieruchomości. Czy tutaj mogliby Państwo troszeczkę więcej 
powiedzieć, nie tylko o samym skutku finansowym, który jest niejako przyjmowany tym 
dokumentem, ale rozumiem, że te zamiany nieruchomości też wiążą się z dalszą polityką 
inwestycyjną miasta. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Tak. Wyjaśnienia otrzymała tylko część z Państwa z Wydziału Skarbu, to poproszę po prostu 
o przesłanie wszystkim, żeby państwo wszyscy wiedzieli. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
To poproszę. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Jest kilka pozycji. Jedna z nich, to są zamiany nieruchomości z Gdańską Infrastrukturą 
Wodociągowo-Kanalizacyjną. Wykorzystujemy okazję, że GIWK dysponuje 
nieruchomościami, które są nam niezbędne i my mamy takie, które są niezbędne dla GIWK, 
w związku z tym w tym momencie nie stosujemy ścieżki aportowej, czyli nie wprowadzamy 
aportem tych naszych nieruchomości do spółki, tylko po prostu się zamieniamy. I tam jest 
szereg adresów. Czy Państwo chcą żebym teraz odczytywała te adresy, czy jednak wysłać to 
do Państwa na maila? 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Myślę, że czytelnie będzie, jeśli faktycznie wszyscy będą mieli możliwość zapoznana się 
przed sesją. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Dobrze. Dwie chyba kolejne pozycje uzyskały pozytywną opinię poprzedniej kadencji 
Komisji Zagospodarowania Przestrzennego i jedna czeka na taka pozytywną opinię i jest to 
chyba zamiana mieszkania, tj. my oddajemy mieszkanie przy ul. Ojcowskiej a przejmujemy 
mieszkanie przy ul. Komorowskiego. Jest to prawie ekwiwalentna wartość mieszkania. 
Mieszkanie, które pozyskujemy jest praktycznie mieszkaniem gotowym do zasiedlenia, a to 
przy ul. Ojcowskiej było w bardzo złym stanie, ale osoba fizyczna była zainteresowana 
pozyskaniem tego mieszkania, ponieważ jest właścicielem też chyba innych lokali w tym 
budynku. W związku z tym to było dla tej osoby bardzo atrakcyjna … 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo możliwe, bo to faktycznie jest bardzo specyficzne budownictwo z końca lat 
dwudziestych, które często było dzielone potem po wojnie, wiem, że wcześniej takie 
przypadki przy tej ulicy były. 
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Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Dla nas jest to korzystna transakcja, ponieważ dostajemy gotowe mieszkanie do zasobu 
komunalnego do zasiedlenia w bardzo dobrym stanie.  
To tyle szczegółów z pamięci, a jak mówię podeślę do wszystkich z Państwa, żebyście mili 
komplet informacji, już takich szczegółowych z Wydziału Skarbu. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję. Poprosimy. Czy są jeszcze jakieś pytania dotyczące tego druku? Nie widzę, 
przechodzimy do opiniowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 
2024 rok - w zakresie działania Komisji – druk nr 21. 
 
Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Panią Izabelę Kuś – Skarbnika 
Miasta Gdańska oraz przeprowadzonej dyskusji, Komisja – 4 głosami za, przy 0 głosach 
przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – w zakresie działania Komisji, zawarty w Druku Nr 21 - bez 
poprawek. Opinia Nr 2-2/1/1/2024 – oryginał został przekazany do protokołu z sesji 
Rady Miasta Gdańska z dnia 6  czerwca 2024 roku. 
 

PUNKT – 2. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Gdańska - Druk Nr 22 - 
w zakresie działania Komisji. 
Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 6 
czerwca 2024 r. – sprawa BRMG.0006.161.2024. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. W tym miejscu przechodzimy do druku, który zwykle jest drukiem 
siostrzanym, druku Nr 22, a więc zmieniający uchwałę w sprawie WPF – w zakresie działania 
Komisji. Tradycyjnie część kwestii była już przed chwilą omówiona, ale nie wszystkie, bo to 
jest troszeczkę inna perspektywa. Bardzo proszę panią Skarbnik o wprowadzenie. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
W WPF również zmieniają się plany dochodów, ale nie tylko w bieżącym roku tyko w 
kolejnych latach  to są środki pozyskane z funduszy Unii Europejskiej. I tak dokonuje się 
zmian dochodów bieżących na finansowanie projektów ze środków Unii Europejskiej i też o 
charakterze bieżącym i bilans tych zwiększeń, bieżący rok, to 4.975.000 złotych, 2025 rok, to 
niemal 9 milionów złotych. kolejny rok 4.628.000 złotych, 2027 rok 2.651.000, 2028 rok 
663.000 złotych i 2029 rok 100.000 złotych.  
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Również wprowadzamy do dochodów, ale majątkowych dofinansowanie unijne na 
sfinansowanie projektu przywrócenie wartości dawnemu zespołowi sierocińca z adaptacją 
do nowych funkcji kultury i turystyki. Jest to Dom  Chodowieckiego i Grassa, przyszły rok to 
21.261.000 złotych, w 2026 roku 16.530.000 złotych i 2027 rok 7.723.000 złotych. to były 
dochody. 
 
Jeśli chodzi o wydatki w załączniku nr 2, aktualizowane są harmonogramy, zwiększane, 
pojawiają się również nowe przedsięwzięcia. Tu też taka uwaga, budowa basenów 
dzielnicowych. Zmiana zarówno w tegorocznym budżecie jak i w całej Wieloletniej 
Prognozie Finansowej. Uwalniamy  również środki, które były wcześniej były blokowane na 
przedsięwzięciu Partnerstwa Publiczno-Prywatnego na budowę basenów w dzielnicowych. 
Przedsięwzięcie nie udało się w tym trybie. W tej chwili zdecydowaliśmy o realizacji dwóch 
basenów. Jeden przez Międzynarodowe Targi Gdańskie i tam pojawia się dokapitalizowanie 
spółki na ten zakres. Drugi basen w dzielnicy Brzeźno planowany jest jako cel publiczny w 
ramach PPP dla dzielnicy Nowy Port, stąd ta rezerwa już w tej chwili na budowę basenów 
dzielnicowych jest niepotrzebna. Organizacja Światowego Kongresu Velo City, to też tylko 
zwiększenie w bieżącym roku środków.  
 
Chciałabym też pewną operację wytłumaczyć, ponieważ w jednym miejscu znajdziecie 
Państwo informację, że zmniejsza się limity na przedsięwzięcie przywrócenie wartości  
dawnemu Zespołowi Sierocińca z adaptacją do nowych funkcji Dom Chodowieckiego i 
Grassa. Ta operacja polega na tym, że to przedsięwzięcie znika jako przedsięwzięcie 
finansowane ze środków własnych i pojawia się w części, która gromadzi projekty 
finansowane z dofinansowaniem unijnym. Tak, że w jednym miejscu w uzasadnieniu to 
przedsięwzięcie znika, w innym pojawia się wraz ze środkami z dotacji. Rozbudowa 
cmentarzy komunalnych, to są przesunięcia, w tym roku zmniejszamy środki, ale w 
kolejnych latach łącznie budżet rośnie, czyli zmniejszenie w bieżącym roku 2,4 miliona 
złotych, a w latach 2025 zwiększenie 2 miliony złotych, a w 2026 roku zwiększenie o 7,4 
miliona złotych i w kolejnym o 2 miliony złotych. Jak mówiłam wcześniej znika 
przedsięwzięcie zaprojektowanie, sfinansowanie, wybudowanie i eksploatacja 
ogólnodostępnych parkingów kubaturowych w Gdańsku. znikają środki z tego roku i z 
kolejnego, łącznie dokowaliśmy na to ponad 41 milionów złotych. I nowe przedsięwzięcia 
wcześniej omawiane projekty Gdańskiego Ośrodka Sportu, czyli np. Ecomarinas, Nowe 
Rozwiązania Mobilności dla Klimatycznej Neutralności Miast Unii Europejskiej, projekt, 
którego finansowanie zakładane jest w latach 2024-2028. Całkowita wartość 
przedsięwzięcia wynosi 533.000 złotych. Przedsięwzięcie finansowane jest ze środków 
unijnych, opis przedsięwzięcia jest w uzasadnieniu. Horyzont Europa, też nowe 
przedsięwzięcie dwuletnie o łącznej wartości 153 tysiące złotych. przedsięwzięcie będzie 
realizowane z partnerami takimi jak Gdański Uniwersytet Medyczny jako koordynator 
projektu. Politechnika Gdańska, Uniwersytet Gdański, Uniwersytet Morski w Gdyni, 
Akademia Marynarki Wojennej, Instytut Oceanologii Polskiej Akademii Nauk, Centrum 
Nauki Eksperyment w Gdyni przy wsparciu Województwa Pomorskiego oraz z miastem 
Gdynia. 
 
Też nowe przedsięwzięcie pojawia się w części przedsięwzięć realizowanych w ramach PPP. 
To zadanie o nazwie „Budowa Kolumbarium” w Gdańsku na Cmentarzu Oliwskim, 
Cmentarzu Srebrzysko. Limity wydatków ustala się od 2025 roku do 2032 roku, łączna 
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wartość przedsięwzięcia 18.432.000 złotych. i tak naprawdę to przedsięwzięcie po stronie 
wydatków jest bilansowane dochodami właśnie w ramach PPP. 
 
I nowe przedsięwzięcie, nowa perspektywa unijna, nowe przedsięwzięcia cyfrowe, 
cyfryzacja gminy od 2025 roku 250 tysięcy złotych i kolejne lata 2.250.000 złotych, 2027 rok 
300.000 złotych i 2028 rok 300.000 złotych, również 300.000 złotych w 2029 roku. Łączna 
wartość przedsięwzięcia 3.400.000 złotych. Celem tego przedsięwzięcia o tej wartości jest 
wdrożenie narzędzia informatycznego wspierającego prace Gdańskiego Zarządu Dróg i 
Zieleni i w ramach realizacji przedsięwzięcia zostaną wdrożone nowe rozwiązania 
informatyczne, które usprawnia realizację zadań GZDiZ związanych z prowadzeniem 
ewidencji pasa drogowego, projektowaniem organizacji ruchu i zarządzaniem siecią dróg. 
Dziękuję. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Ja tak też informacyjnie, pomimo, że te wątki mobilnościowe bardzo mnie 
interesują i stąd mój udział i praca w Komisji ds. Mobilności i Transportu. Niejednokrotnie 
tak jak pani zauważyła te kwestie są połączone, kwestie czystości powietrza na przykład i 
mobilności i silą rzeczy one się będą też pojawiały przy okazji omawiania budżetu w Komisji 
Mobilności i Transportu nowej Komisji, natomiast tak sobie teraz głośno myślę, że pewnie, 
obawiam się, że w tegorocznym planie pracy już tego nie zmieścimy, ale pewnie w 
przyszłym roku zrobimy jakieś posiedzenie Komisji dotyczące tych projektów miękkich, bo 
czy ten projekt, tutaj żeśmy pamiętam z panem dyrektorem Lemańskim rozmawiali 
prowadzony przez GOS dotyczący ekologicznych marin, czy te nowe rozwiązania w zakresie 
mobilności. Ja tam gdzieś rozwiązując inne sprawy i mając kontakt z urzędnikami, wiem, że 
dużo energii jest wydatkowanych na te projekty i niejednokrotnie są to ciekawe 
rozwiązania, więc myślę, że dobrze żebyśmy też jako Komisja im przyjrzeli, ale przechodząc 
do kwestii inwestycyjnych. Przy okazji tej dostępności basenowej, o której mowa. 
Rozumiem, że Brzeżno jest Partnerstwem Publiczno-Prywatnym powiązanym z kolei z 
planem rewitalizacji dla Nowego Portu. Podobnie sytuacja Wrzeszcza. Natomiast proszę mi 
powiedzieć jak wygląda tego planowanego centrum sportowego dla Gdańska Południe, bo 
to też wielu mieszkańców jest zainteresowanych. 
 
Pan Artur Lemański – Dyrektor Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Jeżeli chodzi o ten projekt on składa się w tej chwili, tzn. planowany jest w kilku etapach, 
mamy przygotowane dwa pierwsze etapy, czyli etap budowy lodowiska z halą i widownią 
dla 300 osób oraz basenu. Obydwie dokumentacje posiadają pozwolenie na budowę i w tej 
chwili szukamy finansowania zewnętrznego, które pozwoli nam te projekty w kolejnych 
latach zrealizować.  
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo i nie ukrywam, mocno trzymam kciuki, zresztą pan dyrektor jest na pewno 
świadom, że też toczą się równoległe prace planistyczne nad stworzeniem takiej koncepcji 
urbanistycznej  dotyczącej zagospodarowania Gdańska Południe i świetnie by było, żeby to 
wszystko udało się zsynchronizować. Tylko tytułem komentarza. Cieszę się, że Dom 
Chodowieckiego i Grassa, było nie było jeden z nielicznych obiektów barokowych. Tak 
naprawdę podsumowałam sobie, że właściwie wszystkie zachowane obiekty barokowe, 
świeckie nazwijmy to w Gdańsku w tym momencie są własnością miasta i są ratowane jako 
własność miasta, bo czy Rycerska 10, czy Hewelianum, czy właśnie tzw. sierociniec, czyli 



 

8 
 

obecnie obiekt muzealny, więc cieszę się, że on zyskał uznanie przy tym nowym rozdaniu 
funduszy unijnych. Czy są jeszcze jakieś pytania ze strony Państwa Radnych do tego co 
żeśmy usłyszeli poza uzasadnieniem lub naszych gości? Nie ma, przechodzimy do 
opiniowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Miasta Gdańska - Druk Nr 22 - w zakresie działania Komisji. 
 
Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Panią Izabelę Kuś – Skarbnika 
Miasta Gdańska oraz przeprowadzonej dyskusji, Komisja – 4 głosami za, przy 0 głosach 
przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – w zakresie działania Komisji, zawarty w Druku Nr 22 - bez 
poprawek. Opinia Nr 2-2/2/2/2024 – oryginał został przekazany do protokołu z sesji 
Rady Miasta Gdańska z dnia 6  czerwca 2024 roku. 

 
PUNKT – 3. 

Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG  w sprawie zniesienia formy 
ochrony przyrody z drzew uznanych za pomniki przyrody - druk Nr 19. 
Przedstawia: Pan Maciej Lorek – Dyrektor Wydziału Środowiska 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 6 
czerwca 2024 r. – sprawa BRMG.0006.158.2024. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Kolejne dwa punkty będą omawiane przez przedstawicieli Wydziału Środowiska. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG, tj. dość zaskakująca, znaczy 
zaskakująca, bo pierwszy raz przychodzi mi nad taką uchwałą debatować. Natomiast 
rozmawiając wcześniej z panem kierownikiem Trykszą wiem z czego ta uchwała wynika i 
jaki jest stan faktyczny. Natomiast jest to uchwała dotycząca zniesienia formy ochrony 
przyrody z drzew uznanych za pomniki przyrody, druk Nr 19 i bardzo proszę Pana 
Michała Lamczyka o wprowadzenie i wyjaśnienie tej sytuacji.  
 
Pani Dagmara Nagórka- Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska 
Dzień dobry Państwu. 
Tak jak pani przewodnicząca powiedziała jest to uchwała zdejmująca ochronę z 
pomników przyrody. Tak jak dotychczas otrzymywaliście Państwo uchwały 
ustanawiające pomniki, no niestety jest proszę Państwa taka potrzeba, żeby zrobić 
porządek z istniejącymi pomnikami przyrody na terenie miasta, ponieważ  
dokonywaliśmy inwentaryzacji pomników, badamy ich stan techniczny. I okazało się, że 
drzewa zostały usunięte na skutek tego, że stanowiły wywroty, czy były obumarłe, czy też 
jest przypadek drzewa omyłkowo usuniętego przez właściciela terenu na którego posesji 
takowy istniał, czy też niestety podczas inwentaryzacji w terenie pomników przyrody po 
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prostu nie zastano, więc też jest taka sytuacja, że drzewa po prostu zniknęły. No one 
mogły ulec wywrotowi, być usunięte, ale nikt nikogo o tym nie powiadomił, czy może z 
jakichś innych przyczyn. Jestem tutaj obecna wraz ze Starszym Inspektorem Michałem 
Lamczykiem, który zajmuje się w Wydziale ustanawianiem form ochrony przyrody i 
mamy tutaj prezentację, żeby Państwu zwizualizować te drzewa i też pan Michał 
przedstawi tę prezentację i pokaże Państwu co i jak z pomnikami, które tak jak mówię są 
niezbędne do zniesienia, a jest to też powiązane działanie z porządkowaniem w ramach 
GEO Gdańska różnego rodzaju map i też na potrzeby Biura Rozwoju Gdańska, które 
ustanawia kolejne plany, robi różnego rodzaju nakładki, tak, żeby też nie zamieszczano 
już drzew nieistniejących … 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… przede wszystkim, ja też nijako służbowego obowiązku jako działająca w tej branży, w 
tym momencie mamy obowiązek digitalizacji, więc jeżeli coś nie istnieje to i tak 
musiałoby być uwzględnione w tych zasobach bazodanowych, które są terasz podstawą 
dla polityki planistycznej. Taki trochę paradoks, ale  tak to funkcjonuje. 
 
Pani Dagmara Nagórka- Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska 
No też należy mieć na uwadze, że my będziemy przychodzili do Państwa z kolejnymi 
drzewami do uchwalenia, no i też de facto w globalnym bilansie ta ilość obecnie, 
powiedzmy likwidowanych, mówiąc kolokwialnie myślę, że nie jest bardzo duża, tym 
bardziej, że do tej pory takich uchwał żeśmy tutaj nie podejmowali jako gmina.  
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Dzień dobry Państwu. Dziękuję pani dyrektor za wprowadzenie. 
Przedstawię Państwu trochę więcej szczegółów a pro po tych drzew. W naszej opinii 
Wydziału Środowiska straciły swoją wartość jako pomniki przyrody z różnych powodów i w 
związku z tym należy jakby uporządkować nasz stan, żeby dalej drzewa i pomniki na terenie 
Gdańska gospodarnie ustanawiać, potem pielęgnować. Łącznie tych drzew jest 11.  
 
Numeracja będzie według daty ich powoływania, jako pomniki przyrody, czyli zaczynamy od 
drzew najstarszych i tutaj pierwszym takim drzewem jest pomnik Nr 388/2. 
 
1. Buk zwyczajny 
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Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Czyli mówiąc krótko jest to drzewo odziedziczone po decyzji wojewody przez miasto. 
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Tak jest i z tego co pamiętam wszystkie drzewa przedstawione dzisiaj będą właśnie 
odziedziczone po poprzednich gospodarzach pomników przyrody. Żadne z tych drzew nie 
było ustanowione  decyzją Rady Miasta Gdańska, może jedno, tutaj jakby pamięć może 
mnie zawieść.   
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Czyli może być sytuacja, bo jak w rozmowie z panem kierownikiem Trykszą usłyszałam taką 
informację, dość interesującą, że mogło być tak, że w momencie przenoszenia na miasto z 
dobrodziejstwem inwentarza pewnych aktów prawnych, w tym ochrony przyrody takich jak 
pomniki przyrody, to drzewo już mogło fizycznie nie istnieć. 
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Tak jest, są takie przypadki, są również przypadki, że podczas inwentaryzacji, którą miasto 
przeprowadziło w 2010 roku, żeby rozeznać ten stan inwentarza pomników przyrody 
przejętych. Wtedy zostały drzewa zinwentaryzowane jako martwe, albo nie istniejące w 
terenie. Tak, że tj. większość tych przypadków. Dużo mniej dotyczy zdarzeń losowych, 
głownie pogodowych i tak jest właśnie w przypadku tego buka. On się wywrócił w grudniu 
2023 roku. To było po nocy gdzie był taki bardzo duży wiatr w Gdańsku i gdzie bardzo dużo 
zniszczeń zrobił i wynika nam z obliczeń, że wtedy w momencie wywrotu mógł mieć około 
300 lat, więc tj. jakby wiek górny dla buka jako takiego. Jeżeli chodzi o jego zdrowotność, 
więc jakby już można powiedzieć, że dożył swoich lat i został przez warunki pogodowe tutaj 
obalony. 
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To drzewo zostało pocięte podczas interwencji straży pożarnej, ponieważ wywróciło się 
częściowo na teren szpitala Marynarki Wojennej, na parking.  

 
I tutaj w związku właśnie z tym, że ta lokalizacja w narożniku działki i w bliskiej odległości od 
Szpitala Marynarki Wojennej uniemożliwia pozostawienie tego drzewa, czy też resztek tego 
drzewa jako świadka przyrody. 
 

 
 
Tak, że tutaj jakby sprawa jest według Wydziału Środowiska oczywista. Tutaj jest lokalizacja 
pierwotna tego drzewa, tj. tzw. Dwór V, który jest wpisany do rejestru zabytków, no i 
właśnie w związku z tym, to już uprzedzam fakty, będzie dzisiaj kilka pomników przyrody z 
tego terenu, ponieważ po prostu były to drzewa, które hurtowo zostały ustanowione w 
pewnym okresie z tego terenu i no niestety dożywają po prostu swoich lat i są już, że tak 
powiem po prostu wypadają na gruncie. 
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2. Kolejny buk, który jest również z tego terenu. To jest właśnie ten przypadek, o którym 
mówiła pani dyrektor wcześniej. To jest buk, który omyłkowo został wycięty podczas 
działań pielęgnacyjnych, przy czym również był drzewem martwym, więc nie nastąpiło 
wycięcie zdrowego, żywego drzewa, tylko drzewa martwego …  

 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… przepraszam, że wejdę w słowo, ale tutaj zawsze pojawia się przy takich informacjach 
lampka ostrzegawcza. W jaki sposób weryfikuje się, że to było wydarzenie losowe, a nie 
jednak, no intencja, czy tu zostało przeprowadzone jakieś dochodzenie?  
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Tak. W tym przypadku sprawa została zgłoszona na policję i było prowadzone 
postępowanie. Wykonawca tych zabiegów pielęgnacyjnych, który wykonywał je dla 
właściciela prywatnego gruntu, sam zgłosił się do Wydziału Środowiska z informacją, że 
pomyłkowo  wyciął to drzewo i było prowadzone postępowanie karne. Również Wydział 
Środowiska osobno wymierzył administracyjną karę pieniężną w wysokości 25.130 złotych 
za usunięcie drzewa bez wymaganego zezwolenia, a w trakcie przebiegu procedury była 
wykonana ekspertyza dendrologiczna, która wskazała na to, że faktycznie to drzewo 
również należałoby w bardzo krótkim czasie usunąć dla bezpieczeństwa, ponieważ było w 
bardzo złym stanie zdrowotnym. Zaatakowane przez grzyby chorobotwórcze, z rozległą 
próchnicą wewnątrz pnia i było całkowicie obumarłe.  
 
Jeżeli chodzi o tą pomyłkę, to my przypuszczamy, że mogła nastąpić również na skutek 
niedoskonałych współrzędnych, które w latach ustanawiania tych pomników były 
podawane i wtedy niestety, ale dokładność tych współrzędnych jest bardzo różna i 
mieliśmy nawet przypadki, że pomniki przyrody były znajdowane w odległości do kilometra, 
dwóch od miejsca gdzie były wskazywane w aktach powołujących. I również na małym 
obszarze, gdzie jest dużo pomników drzew obok siebie również te sytuacje są ważące i 
może dojść do pomyłki. Tak jak mówiłem tutaj jakby sprawa była prowadzona zarówno 
przez organy ścigania jak i przez Wydział Środowiska. Sąd wyrok wydał, tak, że sprawa 
wygląda na to, że jest tutaj zamknięta w tym zakresie.   
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Proponuję, ponieważ tych drzew jest jedenaście. Jeżeli Państwo radni, albo nasz gość, albo 
pani sekretarz, która też ma prawo zadać pytanie jako obywatelka, macie pytanie do 
któregokolwiek z tych drzew, to proponuję zadawajmy je na bieżąco, a nie na 
podsumowanie, tak, żebyśmy mieli w pamięci konkretny przypadek. Bardzo proszę. 
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Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Dziękuję. Tutaj wycinki z fotografii i z dokumentacji stanu zdrowotnego tego drzewa. Ta 
dokumentacja jest dostępna w Wydziale Środowiska. Została w tamtym czasie przyjęta 
przez pracowników prowadzących sprawę. 

 
 
I tutaj tak jak mówiłem kolejne drzewo z Polanki 117. Ono w tamtym okresie miało już 225 
lat, więc też jest już to naturalne, że w tym wieku buk może być po prostu drzewem 
martwym bez pomocy z przyczyn naturalnych. 
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3. Kolejny pomnik przyrody modrzew europejski. Również drzewo z Polanki 117. On 
został uznany pomnikiem w roku 1979 i ten rok 79 będzie się przewijał i w 2010 roku 
podczas inwentaryzacji tego stanu, który dostaliśmy w spadku, to drzewo zostało 
wykazane jako drzewo, które się wywróciło. Jest to jedno z trzech drzew stanowiących 
grupowy pomnik przyrody trzech modrzewi. Dwa pozostałe modrzewie jak i wszystkie 
inne pomnikowe drzewa z tego terenu są w tym roku objęte zabiegami pielęgnacyjnymi, 
są w całkiem niezłym stanie zdrowotnym. Jeżeli w trakcie tych zabiegów pielęgnacyjnych 
wyjdą jeszcze jakieś dodatkowe okoliczności, to będziemy się temu przyglądali. T drzewo 
w tym roku 2010 miało około 130 lat. Jak na modrzew europejski nie jest to bardzo 
imponujący wiek, natomiast z wcześniejszych danych wynika, że nie był bardzo 
imponującym drzewem i został bardziej objęty jako jedno z tych trzech drzew jako 
pomnik przyrody grupowy. 
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4. Następnie mamy buk pospolity odmiana czerwono listna.  
 

 
 

 
 
I w 2010 roku inwentaryzacja zlecona wskazała, ze jest to drzewo bezpowrotnie martwe, 
wskazane do usunięcia ze względu na swoje duże rozmiary i stwarzanie zagrożenia dla 
okolicznej zabudowy i potencjalnie dla mieszkańców.   
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5. Następnie wracamy na Polanki 117, świerk pospolity, wiek 120 lat ustanowiony w 
1984 roku. W 2010 roku świerk nie został odnaleziony w terenie. W przypadku świerków 
mamy do czynienia od kilkudziesięciu lat z bardzo dużą presją klimatyczną na ten 
gatunek drzewa. On się wycofuje do swojej jakby bardziej sprzyjającej strefy 
klimatycznej, wycofuje się na północ do klimatu chłodniejszego … 

 

 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… tzn. jest to drzewo o płytkich korzeniach dodajmy, w związku z tym okresowe susze są 
bardzo odczuwalne. 
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
I właśnie tak, jak tutaj pani przewodnicząca wspomniała bardzo niekorzystne obecnie 
warunki klimatyczne od dobrych dwudziestu jak nie więcej lat, tak, że świerk obserwujemy 
wypadający w lasach państwowych, na własnościach prywatnych, więc jakby tutaj nie budzi 
wątpliwości, czy też podejrzeń, że to drzewo tutaj było jakoś „wspomagane” w swoim 
odejściu. 
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6. Kolejny buk zwyczajny. On rósł na starej wybrukowanej ścieżce przy ul. Sobótki 16, 
było to drzewo rosnące na skarpie. 

 
To jest również drzewo, które wywróciło się pod wpływem bardzo silnych wiatrów w 2022 
roku. Wtedy miałoby około 215 lat, więc wiek dla buka już sędziwy. Również zostało w 
trakcie interwencji straży pożarnej pocięte na mniejsze elementy i podobnie jak w 
przypadku tego buka, który spadł na Szpital Marynarki Wojennej, lokalizacja i stan tergo 
drzewa jakby obecnie uniemożliwiają już pozostawienie go jako świadka.  
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7. Kolejny buk odmiany czerwono listnej. Tym razem z terenu Parku Steffensów. On 
został uznany za pomnik przyrody  w 1989 roku, wskazano wtedy, że mógł mieć 
około 100 lat. 

 
I obecnie to drzewo wygląda w ten sposób. Tzn. pozostała karpa korzeniowa razem z 
fragmentem kłody. Prawdopodobnie drzewo wywróciło się również na skutek 
niekorzystnych warunków pogodowych i zostało uprzątnięte przez Gdański Zarząd Dróg i 
Zieleni. 
 

 
 
Tutaj ciekawostka. Na ort fotomapie jeszcze to drzewo widać jako z koroną, tutaj przy tym 
znaczniku. 

 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Z jakiego roku jest ta ortofotomapa? 
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Ortofotomapa jest z podejrzewam z roku 2014-2016, bo to są najstarsze ortofotomapy do 
których jest obecnie dostęp jest powszechny. 
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8. Dalej mamy kolejny świerk. On rósł przy ul. Bytowskiej, niedaleko kuźni wodnej 
 

 
I również w 2010 roku został zinwentaryzowany jako martwy i jest na to potwierdzająca 
dokumentacja fotograficzna. Obecnie drzewa na terenie nie ma. Prawdopodobnie zostało 
usunięte podczas przebudowy i aranżacji okolicznych terenów do jakby współczesnego 
stanu jaki znamy. 
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9. Następny pomnik modrzew europejski tj. jakby można powiedzieć perełka wśród tych 
dzisiejszych drzew, ponieważ on już nie istnieje na gruncie od 1997 roku. On w tym roku 
został zdiagnozowany jako wywrot.  Jest taka notatka na arkuszu ewidencyjnym, 
prowadzonym jeszcze przez wojewodę i od tamtego roku jakby to dzr5ewo oczekiwało 
na wykreślenie z rejestru pomników przyrody. W roku 1997 kiedy nastąpił wywrot mogło 
mieć około 250 lat, więc jest to również jakby kres żywotności dla tego gatunku w 
literaturze podawany.  

 

 
Rosło na Skwerze Eleka w otoczeniu innych egzotycznych pomników przyrody, które na 
szczęście tutaj mają się całkiem nieźle. 
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10. Drzewo wierzba biała. Ona rosła na zakręcie przy zbiorniku retencyjnym 
Subisława. Była to jedna z trzech wierzb okolicznych, które zostały objęte jako 
pomniki przyrody. 

 

 
Niestety z tamtego okresu te arkusze ewidencyjne znacznie straciły na jakości i nie było 
podanego wieku tego drzewa. W trakcie inwentaryzacji w roku 2010 zespół stwierdził, że 
ma bardzo osłabiony stan zdrowotny tzn. jest silnie zaatakowana przez chorobotwórcze 
grzyby i zalecono wykonanie badań statyki drzewa w związku  z faktem, że rosło 
praktycznie w skrajni uczęszczanej drogi.  
 
I tutaj ze zdjęć, do których udało nam się dotrzeć wynika to, że drzewo zostało usunięte z 
terenu na przełomie lat 2014-2015. De facto jedyną pozostałością w okolicy tutaj jakąś 
wskazówką dotyczącą tego drzewa jest postawiony krzyż. Prawdopodobnie w tym miejscu 
był śmiertelny wypadek, czy drzewo się na kogoś wywróciło, czy też  po prostu na tym 
drzewie zginął, ale nie udało nam się uzyskać takich informacji z Gdańskiego Zarządu Dróg i 
Zieleni.  
 
Tak, że tutaj tak jak mówiłem mamy jeszcze ortofotomapę z lipca 2014 roku, po lewej 
stronie, gdzie widać koronę drzewa, i zdjęcie z październiku 2015 roku, troszkę gorszej 
jakości, ale mimo wszystko widać, że drzewa w terenie nie ma.  
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Tutaj jego lokalizacja przy świeżo zrewitalizowanym zbiorniku retencyjnym Subisława 
 
 
11. I ostatnie drzewo pomnikowe do zniesienia statusu ochrony. 

 

  
 
 
Podczas naszej zeszłorocznej inwentaryzacji i właśnie przeglądu, który miał nam również te 
drzewa tutaj usystematyzować i dobre współrzeędne właściwe domierzyć. Okazło się, że 
drzewa w terenie nie ma.  
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Po przeprowadzonym tutaj jakimś śledztwie wystosowano zapytanie do GZDiZ, niestety nie 
otrzymaliśmy odpowiwedzi zwrotnej, z jakiego powodu, dlaczego, kiedy drzewo zostało 
usunięte. Ze zdjęć Google mapowych wynika, że w 2014 rpoku drzewo prawdopodobnie się 
wywróciło. Na tych zdjęciach widać karpę korzeniową, która jeszcze jest pozostawiona i 
dobra do zaobserwowwaania i jakby drzewo musiało obalić się w kierunku do patrzącego, 
ponieważ widać też liczne pozostałości po pniu oraz po koronie, które zostały usunięte. 
Park Oruński tak jak inne parki są w zarzadzie Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni, więc 
jakby nie mamy wątpliwości kto odpowiada tutaj za uprzątnięcie terenu. Natomiast niestety 
GZDiZ nie dotarł do informacji, nie mógł nam udostępnić dlaczego to drzewo z terenu 
zostało usunięte. 

 
 
Tutaj jest lokalizacja na terenie Parku Oruńskiego tego drzewa. 
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W chwili obecnej karpa jest już tak rozłożona, że mieliśmy duży problem, żeby to drzewo, 
jakby jego pierwotną lokalizację odnaleźć, no ale potwierdziliśmy, że tego drzewa w terenie 
nie ma tak naprawdę. Na dziś to wyczerpuje wszystkie drzewa będące pomnikami 
przyrody, które w naszej opinii, opinii Wydziału Środowiska straciły te wartości, które czyniły 
z nich pomniki przyrody. Bardzo dziękuje i proszę o pozytywne zaopiniowanie projektu. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. Czy są jakieś pytania w zakresie całości tego druku? Nie widzę, z 
przykrością, ale taka jest natura rzeczy, przechodzimy do opiniowania tego druku. 
 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska w sprawie zniesienia formy ochrony przyrody z drzew uznanych za 
pomniki przyrody - Druk Nr 19. 
 
Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Pana  Michała Lamczyka – 
Starszego Inspektora w Referacie Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska oraz 
przeprowadzonej dyskusji, Komisja – 5 głosami za - jednogłośnie- przyjęła i pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały – w zakresie działania Komisji, zawarty w 
Druku Nr 19 - bez poprawek. Opinia Nr 2-2/3/3/2024 – oryginał został przekazany do 
protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 6  czerwca 2024 roku. 
 

 
PUNKT – 4. 

Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG  w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk Nr 20. 
Przedstawia: Pan Maciej Lorek – Dyrektor Wydziału Środowiska 

 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 6 
czerwca 2024 r. – sprawa BRMG.0006.159.2024. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
I teraz coś bardziej optymistycznego, druk Nr 20, bardzo proszę o wprowadzenie. 
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Tutaj, tak jak praktycznie co sesję, naszą dobrą tradycją jest przedstawienie z kolei 
sprawdzonego kandydata na pomnik przyrody. Tak, że dzisiaj chcieliśmy Państwu 
zaprezentować buka zwyczajnego, który rośnie na terenie dawnego przedwojennego 
majątku rodziny Wendy przy ul. Niepołomickiej, a tak naprawdę to drzewo bliżej ulicy 
Liliowej. Jest to drzewo posadzone w szpalerze buków. Mamy nadzieję, że za kilkanaście lat 
uda nam się ten pomnik przyrody zrobić pomnikiem grupowym i poszerzyć o te buki, które 
…. 
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Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… właśnie chciałam zapytać, a dlaczego nie cała aleja? 
 
Pan Michał Lamczyk, Starszy Inspektor - Referat Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska   
Na chwilę obecną na tyle są duże różnice w tych wymiarach w stosunku do tego 
prezentowanego drzewa, że jakby, no wolimy chwilkę poczekać na ten pomnik grupowy i 
objąć wtedy 6 bodajże buków tym pomnikiem grupowym. 

 
 
Rośnie niedaleko dawnego zbiornika wodnego, który jest zlokalizowany na tej działce. Ma 
zapewnione bardzo dobre warunki bytowe i został zgłoszony jako kandydat na pomnik w 
ramach akcji „Zgłoś drzewo na pomnik przyrody”. Z tego terenu czekają jakby w kolejce 
jeszcze chyba 5 drzew, w tym grab, który byłby pierwszym drzewem pomnikowym na 
terenie miasta Gdańska, więc jakby przyglądamy się bardzo intensywnie tym drzewom. 
Tutaj zdjęcia poglądowe korony i konarów.  
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Na bardzo dużej wysokości drzewo kiedyś cięte technicznie, ale w bardzo dobrym 
wykonaniu, więc dzisiaj wszystkie rany zabliźnione, nie mamy wątpliwości, że 
jeszcze długo pożyje. 
 
Tutaj kolalizacje, może na tym zdjęciu troszkę lepiej widać jak wyróżnia się w tej 
grupie dzrew, która go otacza.   

 
 
I tutaj podkład mapowy, który lepiej wizualizuje lokalizację tego kandydata na pomnik 
przyrody. 
 

 
Proszę o pozytywne zaopiniowanie projektu. 
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Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Ja tak informacyjnie dodam, że zgodnie z planem pracy nad którym 
będziemy debatować za chwilę, zaproponowałam żebyśmy, zaproponowałam radnym, ale 
też Państwa informuję, chciałabym zaprosić na takie omówienie w ogóle planów nad czym 
Wydział i referat teraz pracuje, bo mam świadomość, że nie jest to wyłącznie Państwa 
decyzja, tutaj jesteśmy uzależnieni od uzgodnień zewnętrznych, które są czasochłonne. 
Natomiast wiem, że wiele takich procesów jest już rozpędzonych i żebyśmy mieli okazję 
porozmawiać o tym, czego możemy się spodziewać, no prawdopodobnie w tej kadencji na 
październikowym posiedzeniu Komisji. Tak właśnie myśląc o tym co jeszcze nie ma 
parametrów na pomnik przyrody, ale potencjał jak najbardziej. Bardzo dziękuję. Czy są 
jakieś pytania do procedowanego druku Nr 20? Nie widzę, w związku z tym przechodzimy 
do opiniowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia pomnika przyrody - druk Nr 20. 
 
Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Pana  Michała Lamczyka – 
Starszego Inspektora w Referacie Bioróżnorodności w Wydziale Środowiska oraz 
przeprowadzonej dyskusji, Komisja – 5 głosami za – jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały – w zakresie działania Komisji, zawarty w 
Druku Nr 20 - bez poprawek.  Opinia Nr 2-2/4/4/2024 – oryginał został przekazany do 
protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 6  czerwca 2024 roku. 

 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję Państwu i zapraszamy ponownie. 
 
Pani Dagmara Nagórka – Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska 
Dziękujemy. Rozumiem, że zostaniemy poinformowali, dostaniemy zaproszenie na 
Komisję? 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Oczywiście. Tylko tak wstępnie informuję, że jesienną porą byśmy chcieli porozmawiać o 
planach Wydziału Środowiska w tym zakresie. 
 
Pani Dagmara Nagórka – Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska 
Dobrze. Ja tylko jeszcze chciałam poinformować Panią Przewodniczącą i Państwa, ponieważ 
wiem, że są posiedzenia nagrywane. Pani Przewodnicząca mówi o kierowniku Trykszy, pan 
Tryksza nie jest już kierownikiem, jest głównym specjalistą. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Tak zwyczajowo jak o premierze chyba będę o panu Marcinie mówić. Dziękuję za 
uzupełnienie. 
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PUNKT – 5. 
Przyjęcie planu pracy Komisji do końca 2024 roku. 
Przedstawia: Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
W tym miejscu przechodzimy do planu pracy Komisji na rok 2024. Bardzo dziękuję w tym 
miejscu za wszystkie Państwa pomysły, przede wszystkim dziękuję pani Elżbiecie za 
czujność i takie wprowadzenie do planu punktów, które wynikają niejako z kalendarza rady 
miasta i procedowania przede wszystkim druków związanych z budżetem. Na miesiące, 
gdzie mamy takie zasadnicze nazwijmy to Komisje opiniujące budżet, sprawozdanie z 
wykonania budżetu, wnioski do budżetu nie planowałam dodatkowych punktów do 
omówienia, ponieważ doświadczenie wskazuje na to, że te Komisje i tak czasowo są dość 
obszerne, a tutaj poza angażowaniem naszego czasu również angażujemy czas 
pracowników urzędu i jednostek podległych, więc, żeby zwiększyć klarowność, więc na 
czerwono, Państwo wszyscy to powinniście mieć na mailach, mam nadzieję, że dotarły 
zaznaczyłam te punkty, które są jakby dodatkowym wątkiem poza oczywiście rutynowym 
opiniowaniem uchwał, czy tutaj kwestia chociażby wotum zaufania,  czy budżetu, czy 
wniosków do budżetu. Jeżeli chodzi o taki nasz powrót w sierpniu po przerwie wakacyjnej 
proponuję, proponuję żebyśmy zajęli się kwestią zaopatrzenia w wodę i nie ukrywam, że 
chciałabym, żeby to było posiedzenie wyjazdowe. Chciałabym wprowadzić taką tradycję, że 
jedno lub dwa posiedzenia do roku to będą posiedzenia wyjazdowe, gdzie będziemy mieli 
okazję w zakładzie, jednostce zajmującej się danym zagadnieniem rozmawiać o specyfice 
ich pracy, o ich planach.  
 
Skoro woda na początek, to jako kolejny punkt chciałabym, że jako to będzie też miesiąc, w 
którym zacznie obowiązywać to obostrzenie uchwały antysmogowej, mam na myśli 
wrzesień bieżącego roku dotyczące kopciuchów. Chciałabym zaproponować takie spotkanie 
dotyczące zaopatrzenia w ciepło i działania na rzecz poprawy jakości powietrza. Ja też tutaj 
starałam się połączyć pewne wątki przez Państwa mi podsyłane.  
 
Natomiast w październiku chcę zrobić taką zieloną Komisję tzn. z jednej strony to o czym 
wspominałam plany dotyczące powołania nowych form ochrony przyrody, z drugiej strony 
polityka miasta dotycząca zieleni. Wiemy, że sporo się dzieje, jest w ogóle cała 
restrukturyzacja urzędu pod kątem nowego stanowiska Dyrektora Generalnego, także 
myślę, że w tym miejscu będziemy zapraszali już w tym momencie Dyrektora Generalnego 
Kryszewskiego wraz z zespołem, żeby wprowadzić w plany. Natomiast, jeżeli chodzi o 
podsumowanie roku, jeżeli się uda, listopad tj. bardzo intensywny miesiąc, jeżeli chodzi o 
przygotowania do przyjęcia budżetu, tak, że tutaj nie planuje dodatkowych wątków. 
Natomiast, jeżeli chodzi o grudzień, to z jednej strony kwestia ochrony krajobrazu 
kulturowego Śródmieścia sygnalizowana przez Państwa Radnych, również z 
uwzględnieniem tego co jest dorobkiem prac nad powołaniem Parku Kulturowego i takim 
zastanowieniem się jakby w którą stronę, biorąc pod uwagę dostępne narzędzia prawne i 
organizacyjne możemy iść, żeby ten niewątpliwy skarb naszego miasta był w jak najlepszej 
formie i tutaj ponieważ często są to zagadnienia siostrzane pozwoliłam sobie przywołać 
punkt dotyczący ochrony przed hałasem. 
 
Tak więc, co Państwo na to?  
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Radny Marcin Makowski – członek Komisji  
Pasuje ten plan. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Pasuje, czy są jakieś wątki, podkreślam już nie za dużo tego roku nam zostało wbrew 
pozorom, więc pewne pomysły, które otrzymałam, no pewnie będziemy realizować w 
kolejnym roku. To jest taka moja propozycja jak połączyć Państwa pomysły. 
 
Ustalenia Komisji: przyjęcie planu pracy do 31 grudnia 2024 roku. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Jeśli nie ma więcej głosów, to podaję pod głosowanie przyjęcie zaproponowanego planu 
pracy Komisji na 2024 rok. 
 
Głosowanie:  
Plan pracy Komisji na 2024 rok został przyjęty 5 głosami za - jednogłośnie. Plan 
zostanie przekazany Radzie Miasta Gdańska i Pani Prezydent. Plan pracy Komisji 
na 2022 rok stanowi załącznik Nr 5 do protokołu.  
 

 
PUNKT – 6. 

Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Tutaj przechodzimy do spraw bieżących, wolnych wniosków, korespondencji. Tak naprawdę 
sprawa bieżąca typowa dla wielu Komisji. Będziemy mieli w czerwcu jeszcze jedno 
posiedzenie. Ono oczywiście wynika z procedowania raportu o stanie miasta za 2023 rok i 
wotum zaufania, więc tutaj zgodnie z kalendarzem dwa dni przed sesją 
 
Czy są jakieś wolne wnioski? Nie ma. Jeżeli chodzi o korespondencję, to było jedno pismo 
do wiadomości Komisji i Państwo Radni otrzymali na maila.   
 
Porządek obrad został wyczerpany, nie ma więcej głosów. Bardzo Państwu dziękuję i 
zamykam 2 posiedzenie Komisji – godz. 17:30.   
 

Przewodnicząca 
Komisji Klimatu, Środowiska i Ekologii  

Rady Miasta Gdańska 
 

/-/Anna Golędzinowska 
 
Protokół sporządziła: 
 
/-/Elżbieta Wajs-Deyck 
Główny Specjalista 
Biuro Rady Miasta Gdańska 


